

**ВЕСТНИК  
Томского государственного университета  
2014. № 378. Январь**

- ФИЛОЛОГИЯ
- ФИЛОСОФИЯ, СОЦИОЛОГИЯ,  
ПОЛИТОЛОГИЯ
- ИСТОРИЯ
- ПРАВО
- ЭКОНОМИКА
- ПСИХОЛОГИЯ И ПЕДАГОГИКА
- НАУКИ О ЗЕМЛЕ

- PHILOLOGY
- PHILOSOPHY, SOCIAL  
AND POLITICAL SCIENCES
- HISTORY
- LAW
- ECONOMICS
- PSYCHOLOGY AND PEDAGOGICS
- SCIENCES ABOUT EARTH

**TOMSK STATE UNIVERSITY JOURNAL  
2014. № 378. January**

Томский государственный университет  
2014

**НАУЧНО-РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ  
ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО УНИВЕРСИТЕТА**

**Г.В. Майер**, д-р физ.-мат. наук, проф. (председатель); **Г.Е. Дунаевский**, д-р техн. наук, проф. (зам. председателя); **А.С. Ревушкин**, д-р биол. наук, проф. (зам. председателя); **Д.А. Катунин**, канд. филол. наук, доц. (отв. секретарь); **В.Н. Берцун**, канд. физ.-мат. наук, доц.; **С.Н. Воробьёв**, канд. биол. наук, ст. науч. сотр.; **Э.В. Галажинский**, д-р психол. наук, проф.; **А.А. Глазунов**, д-р техн. наук, проф.; **В.И. Голиков**, канд. ист. наук, доц.; **А.М. Горцев**, д-р техн. наук, проф.; **Л.С. Гринкевич**, д-р экон. наук, проф.; **С.К. Гураль**, д-р пед. наук, проф.; **Т.А. Демешкина**, д-р филол. наук, проф.; **В.В. Демин**, канд. физ.-мат. наук, доц.; **Ю.М. Ершов**, д-р филол. наук; **В.П. Зиновьев**, д-р ист. наук, проф.; **В.И. Канов**, д-р экон. наук, проф.; **С.П. Кулижский**, д-р биол. наук, проф.; **В.П. Парначёв**, д-р геол.-минерал. наук, проф.; **Т.С. Портнова**, канд. физ.-мат. наук, доц., директор Издательства НТЛ; **А.И. Потекаев**, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Л.М. Прозументов**, д-р юрид. наук, проф.; **Г.Н. Прозументова**, д-р пед. наук, проф.; **А.Ю. Рыкун**, д-р социол. наук, доц.; **З.Е. Сахарова**, канд. экон. наук, доц.; **Ю.Г. Слизов**, канд. хим. наук., доц.; **В.С. Сумарокова**, директор Издательства ТГУ; **С.П. Сущенко**, д-р техн. наук, проф.; **П.Ф. Тарасенко**, канд. физ.-мат. наук, доц.; **Г.М. Татьянин**, канд. геол.-минерал. наук, доц.; **В.А. Уткин**, д-р юрид. наук, проф.; **О.Н. Чайковская**, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Э.И. Черняк**, д-р ист. наук, проф.; **В.Г. Шилько**, д-р пед. наук, проф.; **Э.Р. Шрагер**, д-р техн. наук, проф.

**EDITORIAL COUNCIL  
OF TOMSK STATE UNIVERSITY**

**G. Mayer**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor (Chairman); **G. Dunaevsky**, Dr. of Engineering, Professor (Vice Chairman); **A. Revushkin**, Dr. of Biology, Professor (Vice Chairman); **D. Katunin**, PhD in Philology, Associate Professor (Executive Editor); **V. Bertsun**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **S. Vorobyov**, PhD in Biology, Senior Researcher; **E. Galazhinsky**, Dr. of Psychology, Professor; **A. Glazunov**, Dr. of Engineering, Professor; **V. Golikov**, PhD in History, Associate Professor; **A. Gortsev**, Dr. of Engineering, Professor; **L. Grinkevitch**, Dr. of Economics, Professor; **S. Gural**, Dr. of Education, Professor; **T. Demeshkina**, Dr. of Philology, Professor; **V. Demin**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **Yu. Yershov**, Dr. of Philology; **V. Zinoviev**, Dr. of History, Professor; **V. Kanov**, Dr. of Economics, Professor; **S. Kulizhskiy**, Dr. of Biology, Professor; **V. Parnachev**, Dr. of Geology and Mineralogy, Professor; **T. Portnova**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor, Director of Scientific and Technical Literature Publishing House; **A. Potekaev**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **L. Prozumentov**, Dr. of Law, Professor; **G. Prozumentova**, Dr. of Education, Professor; **A. Rykun**, Dr. of Social Sciences, Associate Professor; **Z. Sakhارова**, PhD in Economics, Associate Professor; **Yu. Slizhov**, PhD in Chemistry, Associate Professor; **V. Sumarokova**, Director of TSU Publishing House; **S. Sushchenko**, Dr. of Engineering, Professor; **P. Tarasenko**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **G. Tatianin**, PhD in Geology and Mineralogy, Associate Professor; **V. Utkin**, Dr. of Law, Professor; **O. Chaikovskaya**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **E. Chernyak**, Dr. of History, Professor; **V. Shilko**, Dr. of Education, Professor; **E. Shrager**, Dr. of Engineering, Professor

**НАУЧНАЯ РЕДАКЦИЯ ВЫПУСКА**

**Э.В. Галажинский**, д-р психол. наук, проф.; **Т.А. Демешкина**, д-р филол. наук, проф.; **В.П. Зиновьев**, д-р ист. наук, проф.; **В.И. Канов**, д-р экон. наук, проф.; **С.П. Кулижский**, д-р биол. наук, проф.; **В.П. Парначёв**, д-р геол.-минер. наук, проф.; **Л.М. Прозументов**, д-р юрид. наук, проф.; **Г.Н. Прозументова**, д-р пед. наук, проф.; **Э.И. Черняк**, д-р ист. наук, проф.; **В.Г. Шилько**, д-р пед. наук, проф.

**EDITORIAL BOARD OF THE ISSUE**

**E. Galazhinsky**, Dr. of Psychology, Professor; **T. Demeshkina**, Dr. of Philology, Professor; **V. Zinoviev**, Dr. of History, Professor; **V. Kanov**, Dr. of Economics, Professor; **S. Kulizhskiy**, Dr. of Biology, Professor; **V. Parnachev**, Dr. of Geology and Mineralogy, Professor; **L. Prozumentov**, Dr. of Law, Professor; **G. Prozumentova**, Dr. of Education, Professor; **E. Chernyak**, Dr. of History, Professor; **V. Shilko**, Dr. of Education, Professor

Журнал «Вестник Томского государственного университета» включен в «Перечень российских рецензируемых научных журналов, в которых должны быть опубликованы основные научные результаты диссертаций на соискание ученых степеней доктора и кандидата наук» ([http://vak.ed.gov.ru/ru/help\\_desk/list/](http://vak.ed.gov.ru/ru/help_desk/list/))

МИНИСТЕРСТВО ОБРАЗОВАНИЯ И НАУКИ  
РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ  
**ВЕСТНИК**  
**ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО УНИВЕРСИТЕТА**  
**ОБЩЕНАУЧНЫЙ ПЕРИОДИЧЕСКИЙ ЖУРНАЛ**

№ 378 Январь 2014

Свидетельства о регистрации: бумажный вариант № 018694,  
электронный вариант № 018693  
выданы Госкомпечати РФ 14 апреля 1999 г.  
ISSN: печатный вариант – 1561-7793;  
электронный вариант – 1561-803X  
от 20 апреля 1999 г. Международного центра ISSN (Париж)

## СОДЕРЖАНИЕ

### ФИЛОЛОГИЯ

Айдиева Т.И. Классификация наречий кратности по аспектуальным признакам в кумыкском и английском языках .....	5
Алёхина Н.М. Переводы Иннокентия Анненского из Леконта де Лиля: русское возрождение античного мифа .....	10
Иванов Д.И. Способы ризоматизации рок-текста в контексте изучения синтетической языковой личности .....	17
Лазаревич Е.М. Употребление эвфемизмов с функцией политкорректности в публицистических текстах (на материале английского языка) .....	25
Матвеева Д.А. Влияние философии А. Бергсона на теоретические и художественные установки Ю. Тынянова ....	30
Мусси В. Семантическая и словообразовательная деривация энтомологической лексики (на материале русского и итальянского языков) .....	38
Некрасова Е.Д. К вопросу о восприятии полимодальных текстов .....	45
Храброва А.В. Монтаж как особенность повествования в прозе позднего Лермонтова и раннего Достоевского .....	49
Шастина Т.П. Об «идеологической» и «художественной» стратегиях презентации Горного Алтая в русской литературе 1920-х гг. ....	53
Ян Фан. Модели развертывания положительной оценки в информационно-рекламных журнальных текстах .....	66

### ФИЛОСОФИЯ, СОЦИОЛОГИЯ, ПОЛИТОЛОГИЯ

Бутько А.В. Феномен маргинальности: возможности нормативно-интерпретативной методологии .....	70
Гончаренко М.В. О некоторых особенностях концептуальных каркасов симулакров .....	74
Железнов А.С. Эволюция форм единства социального и этического .....	78
Нехаев А.В. Академический феодализм, университетская революция и фигура философа .....	82
Сазонова Н.И. К проблеме взаимодействия вербальных и визуальных элементов в сакральном пространстве .....	90
Скомский Л.В. Духовно-образовательные идеи Античности в свете постметафизической онтологии образования .....	95

### ИСТОРИЯ

Белянин Д.Н. Факторы крестьянских переселений в Сибирь во второй половине XIX – начале XX в. ....	100
Буркин С.Ю. Эсхатологическое мышление как источник формирования современного понимания исторического времени .....	108
Дворников Э.П. Пространство и время: организация сакрального пространства в погребально-поминальной практике ранних кочевников Горного Алтая .....	112
Жарчинская К.А., Хазанов О.В. Трансформация национальной идеи и религиозный историзм в условиях модернизации на примере славянского неоязычества и еврейского ортодоксального движения .....	120

MINISTRY OF EDUCATION AND SCIENCE  
OF THE RUSSIAN FEDERATION

**TOMSK STATE UNIVERSITY JOURNAL**  
**GENERAL SCIENTIFIC PERIODICAL**

№ 378 January 2014

Certificates of registration: printed version № 018694,  
electronic version № 018693  
Issued by the Russian Federation State Committee for Publishing  
and Printing on April 14, 1999.  
ISSN: printed version – 1561-7793; electronic version – 1561-803X  
April 20, 1999 by International centre ISSN (Paris)

## CONTENTS

### PHILOLOGY

Aydiyeva T.I. Classification of adverbs of multiplicity by aspect features in the Kumyk and English languages .....	5
Alyokhina N.M. Innokenty Annensky's translations from Leconte de Lisle: Russian revival of Antique myth .....	10
Ivanov D.I. Ways of rhizomatization of the rock text in the context of studying the synthetic lingual personality .....	17
Lazarevich Ye.M. Usage of euphemisms with the function of political correctness in publicistic articles (on the English language material) .....	25
Matveeva D.A. Bergson's influence on the theory and fiction of Yu. Tynianov .....	30
Mussi V. Semantic and word-formative derivation of entomological lexicon (based on the Russian and Italian languages) .....	38
Nekrasova Ye.D. On multimodal perception of the text (a psycholinguistic experiment) .....	45
Khrabrova A.V. Montage as a peculiarity of narration in the prose of late Lermontov and early Dostoevsky .....	49
Shastina T.P. "Ideological" and "artistic" strategies of representation of the Altai Mountains in Russian literature of the 1920s .....	53
Yang Fang. Positive assessment evolution models in information and advertising magazine articles .....	66

### PHILOSOPHY, SOCIAL AND POLITICAL SCIENCES

Butko A.V. The phenomenon of marginality: possibilities of the normative-interpretative methodology .....	70
Goncharenko M.V. On some features of the conceptual frameworks of simulacrum .....	74
Zheleznov A.S. The evolution of the forms of unity of the social and the ethical .....	78
Nekhaev A.V. Academic feudalism, University Revolution, and the figure of the philosopher .....	82
Sazonova N.I. On the problem of interaction between verbal and visual elements in the sacral space .....	90
Skomsky L.V. Spiritual-educational ideas of Antiquity in the light of post-metaphysical ontology of education .....	95

### HISTORY

Belyanin D.N. Factors of peasant resettlement to Siberia in the second half of the 19th – beginning of the 20th centuries .....	100
Burkin S.Yu. Eschatological thinking as a source of formation of modern historical understanding of time .....	108
Dvornikov E.P. Space and time: organisation of the sacred space in the burying-memorial practice of the early nomads of Gorny Altai .....	112
Zharchinskaya K.A., Khazanov O.V. Transformation of the national idea and religious historicism in the context of modernization .....	120